
 
 
 
 

Důležitou podporou jsou dárci a sponzoři, a sice jak pro sbor, tak pro YMCA. 
Vážíme si toho, že se nacházejí lidé, kteří, byť sami nejsou členy sboru a do 
kostela nechodí, přesto se rozhodli sbor a jeho aktivity pravidelně finančně 
podporovat. Dává to dobrou naději, že až přijde čas, kdy sbor nebude moci 
spoléhat na žádné vnější finanční zdroje, zůstane jeho činnost díky ochotě členů a 
dárců v plné míře zachována. 
Plná finanční samostatnost sboru má přijít v roce 2030. S touto vyhlídkou by se 
nabízelo uvažovat spíše o úsporných opatřeních. Staršovstvo se však rozhodlo jít 
prozatím cestou opačnou: investovat do rozvoje a staveb sboru nyní tak, aby 
mohly v nadcházejícím čase co nejvíce sloužit lidem ve sboru i kolem něj. Pustli 
jsme se do stavby pergoly. Možná by bylo přiměřenější mluvit ne o „pergole“, ale 
spíš o jakémsi venkovním otevřeném sálu, který pod svou střechu pojme až 30 
lidí. Sloužit má při akcích, festivalech, koncertech, svatbách, ale úplně obyčejně i 
každou neděli pro společenství, které po bohoslužbách zůstává v družném 
rozhovoru. (Přijďte a zůstaňte také!) Stavba se blíží k dokončení a my děkujeme 
všem, kdo se na ní podíleli brigádnicky i profesionálně. Stavba je podpořena 
z Diakonických a rozvojových projektů ČCE. 
Stavební brigádnická činnost však v první polovině roku probíhala čile i na 
tábořišti Valkounov. Při kuchyni byl vystavěn nový krov jídelny s rozšířenou 
pevnou střechou. Bude sloužit letním táborům, ale i celoročním výpravám 
turistického oddílu YMCA. Probíhají jednání o zřízení druhého, menšího táboře při 
rybníku Valkounov, ale o tom jindy, až bude hotovo. 
Od péče o válečné uprchlíky přes akce pro děti i dospělé po brigády, to vše 
vnímáme jako svědectví o tom, kolik je v lidech dobrého. Věříme, že to vše má 
svůj skrytý zdroj. Díky za to! 
 

Sváteční bohoslužby v kostele v Moravči: 

 

24.12. Štědrý večer 22:00 Večerní bohoslužba s vánočním 
zpěvem i kázáním. Od 21:45 troubení koled. 

25.12. Hod Boží vánoční 9:30 Bohoslužby s vysluhováním Večeře Páně 
   

 

Další bohoslužby se konají pravidelně každou neděli od 9:30. Všichni jste zváni! 
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„Vlk bude pobývat s beránkem, levhart s kůzletem odpočívat. Tele a lvíče i 

žírný dobytek budou spolu a malý hoch je bude vodit. Kráva se bude popásat 

s medvědicí, jejich mláďata budou odpočívat spolu, lev jako dobytče bude žrát 

slámu. Kojenec si bude hrát nad děrou zmije, bazilišku do doupěte sáhne 

ručkou odstavené dítě. Nikdo už nebude páchat zlo a šířit zkázu na celé mé 

svaté hoře, neboť zemi naplní poznání Hospodina, jako vody pokrývají moře.“  
 Iz 11, 6-9 

 

Těmito idylickými slovy prorok Izajáš líčí dobu, kdy na svět přijde Mesiáš: „Vlk 

bude pobývat s beránkem, levhart s kůzletem odpočívat…“ Jako křesťané 

jsme přesvědčeni a o Vánocích slavíme, že tím očekáváným Mesiášem je Ježíš 

z Nazareta. Ovšem k pokojnému soužití vlků a beránků, zdá se, máme pořád 

daleko. Je vůbec šance, že se Izajášova vize v našem světě stane někdy 

realitou? Na to jsme asi příliš skeptičtí. I tak se Izajášova slova mohou stát 

inspirací. Mě samotného inspirují ke třem úvahám o zvířátkách: 

Čas od času s dětmi zavítáme do ZOO. Posledně, když jsme byli, tak mě 

zaujalo, že tam v jednom 

výběhu byli vlci nebo nějaké 

podobné šelmy, a hned vedle, 

jen za jedním plotem, byly 

kozy. Hned vedle. Říkal jsem si, 

jak se jim tam spolu asi žije? 

Vždyť o sobě musí vědět! 

Zvířata se vzájemně cítí, 

poznají, že přímo vedle nich 

bydlí jejich predátor, případně 

kořist z druhé strany viděno. Tak tam spolu žijí. 



Říkal jsem si, jak pěkně mohou tvorové žít v klidu vedle sebe, když se mezi ně 

dá plot. Jaká je to krása, mír a bezpečí! I lidé mohou žít v bezpečí, když se 

postaví dostatek plotů. Mezi státy, mezi kontinenty, mezi chalupami, 

nakonec pro jistotu i uvnitř bytů a jednotlivých místností. Je to možnost. Jen 

nevím, jestli jí opravdu máme chtít. 

Úvaha druhá: Prý ani ty ploty nutně být nemusí. Antilopa je schopna se ve 

volné přírodě v klidu popásat vedle lva, přičemž on na ní nebude útočit, 

pokud – a to je to důležité! – pokud je ten lev dostatečně nažrán. To je také 

možnost. Sytost a blahobyt, zdá se, snižují potřebu na druhé útočit.  

Ve střední a západní Evropě jsme zažívali nezvykle dlouhé období bez 

otevřeného válečného konfliktu. Podle některých to bylo tím, že se bojové 

choutky podařilo umírnit vysokou životní úrovní. Letošní rok však v tomto 

přinesl jakýsi zlom. Válka na Ukrajině se nás nedotýká přímo. Ale je docela 

nedaleko a bude mít vliv i na úroveň blahobytu v naší zemi. Co to s námi 

udělá? 

Nejsem si jist, jak to se vztahem míru a blahobytu je. Je pravda, že dobře 

zajištění lidé jsou na sebe vzájemně hodnější než lidé chudí? Vedou se války 

spíš z nouze, nebo spíš kvůli touze mít víc a víc? Z čeho nejvíce pramení lidská 

podrážděnost? 

Úvaha třetí, tentokrát o psech. Viděl jsem kouzelné video, na kterém jsou dva 

psi každý na jedné straně brány. Ti dva psi na sebe zuřivě štěkají. Štěkají 

opravdu zuřivě, cení zuby, jde z nich strach. Pak se však ta brána začne 

otevírat. Je totiž posuvná, asi elektricky ovládaná. Najednou, když zmizí 

bariéra mezi těmi psy, začnou se chovat úplně jinak. Zmlknou, zavřou tlamy, 

začnou mírně vrtět ocasem, čichnou jeden k druhému. Pak se brána opět 

zavře, oni se znovu vrátí ke štěkání cenění zubu, a pak se brána zase otevře, 

oni se zas uklidní, a tak se to v tom videu vtipně opakuje několikrát dokola, 

sem a tam. 

Přijde mi zajímavé, že ten plot nebo ta brána, která dává bezpečí, tak zároveň 

(těžko říct, zda logicky nebo nelogicky) stupňuje agresivitu na obou stranách 

plotu. A naopak, setkání bez překážek umožňuje mnohem vlídnější 

komunikaci. 

Propojuje se mi to s úvahami o světě, o naší zemi, ale prostě také o lidech 

zavřených ve svých chalupách a ve svých světech, komunikujících především 

skrze kabely. 

Proto chci touto cestou poděkovat Vám všem, kdo se setkáváte s lidmi, 

chodíte na návštěvy, na akce, do kostelů, ale klidně i do hospod. Setkávání a 

rozhovor pomáhají tomu, abychom společně zvládli i obtížnější časy. 

Ten, jehož narození o Vánocích slavíme, chce vést nás lidi i celý svět k pokoji. 

Ovšem ne tím, že mezi nás postaví bezpečnostní ploty. Zřejmě ani tím, že by 

nás zahrnul blahobytem. Zve k vzájemné pomoci, k péči o chudé a hladové. A 

byť je to krásné, společně se najíst, mít dostatek, jaké by to bylo, když by 

láska závisela na naší najedenosti? 

Ježíš přichází spíše zrušit ty ploty, ty brány, otevřít je, abychom na sebe 

neštěkali. Ta změna, která ze světa učiní pokojné místo, ta se musí odehrát 

někde uvnitř lidí. I podle Izajáše souvisí ta změna s tím, že „zemi naplní 

poznání Hospodina“. Lidé budou znát Boha. Právě tomu chce ten narozený 

pomoci. Díky němu, díky jeho příběhu víme, jaký Bůh je. To nás proměňuje. 

Přeji Vám, aby s Vánočními svátky do Vašich srdcí a do Vašich domácností 

vstoupil pokoj. A aby tam vydržel. 

Daniel Matějka, farář 
_______________________________________________________________________________________________________________________________________________________ 
Není snadné vystihnout dění kolem kostela v uplynulém roce na tak malém 
prostoru. V souvislosti s válkou na Ukrajině jsme vnímali především obrovskou 
ochotu pomoci. Jakkoli pomoci. Což v určitých fázích nebylo snadné, najít způsob, 
jak konkrétně pomoci. Odhodlání však brzy přerostlo v praktické činy. Množství 
dobrovolníků nasadilo své síly v kursech češtiny pro Ukrajince v YMCA Pelhřimov 
(YMCA je organizace zaměřená především na akce pro děti a mládež, se sborem 
v Moravči úzce spolupracuje), konala se ekumenická bohoslužba za mír se sbírkou 
pro potřebné, benefiční koncert ve spolupráci sboru ČCE, YMCA, ZUŠ Pelhřimov a 
Rainbow Gospel Choir. V podkroví fary našly na pár týdnů ubytování dvě ženy 
z Ukrajiny, s dalšími jsme v dlouhodobém kontaktu. Modliteb bylo vysláno 
mnoho. A ještě bude. 
Aktivity kolem kostela i YMCA přinášely radost. Tábory, celoroční pravidelná 
setkávání, letní festivaly. Konaly se svatby i křty. Radostí je ten široký okruh lidí, 
který se kolem těchto aktivit shromažďuje a podílí se na jejich organizaci.  


